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آغاز فصل برداشت میگو و رخدادهاي دیگر گلستان در هفته قبل

منبع: ایرناشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/06/27

گرگان - ایرنا - جان باختن شکارچی متخلف در درگیري با محیط بانان پارك ملی گلستان, آغاز برداشت میگو ، واکسینه
کردن 85 درصد معلمان، خلع ید 17.5 هکتار اراضی ملی توسط ناجا و بازگشت بیش از12 هزار و 785 میلیارد ریال انواع ارز

نیمایی به خزانه بیت المال از جمله رخدادهاي خبري گلستان در هفته گذشته بود.

 گرگان - ایرنا - جان باختن شکارچی متخلف در درگیري
با محیط بانان پارك ملی گلستان, آغاز برداشت میگو ، واکسینه کردن 85 درصد معلمان، خلع ید 17.5 هکتار اراضی ملی توسط ناجا
و بازگشت بیش از12 هزار و 785 میلیارد ریال انواع ارز نیمایی به خزانه بیت المال از جمله رخدادهاي خبري گلستان در هفته

 
گذشته بود. 

رییس پلیس امنیت اقتصادي فرماندهی انتظامی گلستان از رفع تصرف و خلع ید 176 هزار مترمربع از اراضی ملی این استان از دست

 
متصرفان در سال جاري خبر داد. 

سرهنگ عباسعلی پهلوانی نسب گفت : با اشراف اطلاعاتی پلیس، مقدار اراضی ملی یادشده خلع ید و در این ارتباط 12 نفر دستگیر

 
شدند. 

 
بگفته وي برابر اعلام نظر کارشناسان، ارزش زمین هاي آزاد شده بیش از 99 میلیارد ریال برآورد شده است. 

مدیر پیشگیري و مبارزه با بیماري هاي مرکز بهداشت گلستان با اشاره به تزریق 894 هزار و 516 دُز واکسن کرونا در این استان گفت

 
که تاکنون 48 درصد جمعیت بالاي 18 سال گلستان در برابر این ویروس واکسینه شدند. 



 
 

علی باقري اظهار داشت: در 134 مرکز واکسیناسیون گلستان 599 هزار و 45 نفر دز اول واکسن و 295 هزار و 471 نفر از این تعداد

 
دز دوم را تزریق کردند. 

 
بگفته وي جامعه هدف واکسیناسیون کرونا در گلستان حدود یک میلیون و 250 هزار نفر است. 

معاون اجرایی و نظارت اداره کل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس گلستان گفت که این اداره کل با مشارکت نیکوکاران 14 پروژه

 
آموزشی آماده بهره برداري را با مجموع 115 کلاس درس تا مهرماه امسال و بازگشایی مدارس، تحویل آموزش و پرورش خواهد داد. 

وحید فراهی اظهار داشت: براي ساخت این تعداد مدرسه و کلاس درس در مجموع هزار و 330 میلیارد ریال هزینه شده که 30 درصد

 
آنرا نیکوکاران و بقیه از منابع ملی و استانی اداره کل نوسازي، توسعه و تجهز مدارس گلستان تامین شده است. 

مدیرکل شیلات گلستان گفت : با آغاز فصل برداشت میگو پیش بینی می شود هزار و 500 تن این گونه آبزي در مزارع استان

 
برداشت شود. 

سید جواد قدس علوي افزود: در سال جاري هزار و 236 هکتار از مزارع مجتمع پرورش میگو شهرستان گمیشان به گونه این آبزي

 
اختصاص یافته است. 

وي با اشاره به میزان تراکم مزارع کشت میگو در گلستان افزود: امسال در 80 مزرعه، بچه میگو با میانگین تراکم 111 هزار و 238

 
قطعه در هکتار ذخیره سازي شد 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت گلستان گفت: 277 واحد تولیدي نیمه فعال موجود استان با هدف استفاده از این ظرفیت

 
سرمایه گذاري شده براي رونق تولید نیازمند حمایت هستند. 

حسین طلوعیان ظرفیت ایجاد اشتغال این تعداد واحدهاي نیمه فعال استان را چهار هزار و 520 نفر اعلام کرد و اظهار داشت: نبود
تامین نقدینگی و سرمایه در گردش موردنیاز فرسودگی ماشین آلات و نیاز به بازسازي و نوسازي، بدهی هاي معوق بانکی، مشکلات
بازاریابی و فروش محصول، نبود تامین وثیقه مورد نیاز براي دریافت تسهیلات بانکی، نبود تامین مواد اولیه، نوسان شدید قیمت مواد

 
اولیه و نوساز نرخ ارز از مهم ترین موانع این واحدهاي نیمه تعطیل است. 



جمعی از روحانیون شیعه و سنی به مناسبت بزرگداشت هفته دفاع مقدس مسافت سه کیلومتري بین ساحل بندرترکمن تا جزیره

 
آشوراده را شنا کردند. 

در این برنامه 6 نفر از روحانیون شیعه و سنی از استان هاي قم ، گلستان و کردستان مسافت بین تنها جزیره ایرانی دریاي خزر و

 
بندرترکمن را با تجهیزات کامل شنا کردند. 

معاون حفاظت و بهره برداري شرکت آب منطقه اي گلستان گفت: افزایش دما، کاهش بارش ها و رواناب ها و مصرف بالا سبب شده
در فاصله 10 روز به پایان سال آبی جاري حجم آب موجود در کل 14 سد مخزنی استان 38 میلیون متر مکعب معادل 16 درصد از

 
ظرفیت این سدها باشد. 

فرمانده انتظامی گلستان گفت: با اشراف اطلاعاتی ماموران انتظامی پاسگاه فجر گنبدکاووس محل نگهداري دستگاه هاي استخراج ارز

 
دیجیتال در یک دامداري شناسایی شد. 

سردار محمدسعید فاضل دادگر افزود: ماموران پس از هماهنگی با مرجع قضایی در بازرسی از محل مورد نظر موفق به کشف 14

 
دستگاه ماینر به ارزش بیش از 2 میلیارد و 800 میلیون ریال شدند و یک متهم را نیز در این ارتباط دستگیر کردند. 

 
معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش گلستان گفت: تاکنون 85 درصد معلمان استان علیه کرونا واکسینه شدند. 

رضا طبرسا افزود: واکسیناسیون فرهنگیان گلستان در 17 مرکز تجمیعی و غیر تجمیعی در حال انجام است و تاکنون بیش از 22

 
هزار معلم و کادر اداري آموزش و پرورش استان دُز نخست واکسن کرونا را دریافت کردند. 

 
وي اظهارداشت: گلستان هشتمین استان کشور از نظر انجام واکسیناسیون فرهنگیان و کارکنان آموزش و پرورش است. 

رییس پارك ملی گلستان با اشاره به وقوع درگیري مسلحانه چند شکارچی غیرمجاز با محیط بانان این ذخیرگاه زیست کره در شرق

 
استان گفت که یکی از شکارچیان متخلف بر اثر اصابت گلوله جان خود را از دست داد. 

مهدي تیموري ادامه داد : اقدامات قانونی محیط بانان براي دستگیري این افراد منجر به درگیري مسلحانه محیط بانان با شکارچیان

 
شد که یکی از شکارچیان بر اثر برخورد گلوله و شدت خون ریزي جان خود را از دست داد. 

سردار ملک شاهکویی فرمانده سپاه نینوا گلستان گفت: 872 نیروي این نهاد در قالب پزشک، پرستار، دانشجویان پزشکی وظیفه و
سرباز براي واکسیناسیون کرونا در قالب مرحله دوم اجراي طرح شهید سردار سلیمانی با دانشگاه علوم پزشکی استان همکاري می

 
کنند. 

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی(ره) گلستان از فعال شدن 350 پویش شور عاطفه ها با هدف جمع آوري کمکهاي خیران براي

 
دانش آموزان نیازمند این استان خبر داد. 

عیسی بابایی گفت: امسال سه هزار و 370 میلیارد ریال تسهیلات قرض الحسنه براي ایجاد بیش از 6 هزار فرصت شغلی در نظر گرفته

 
شده است. 



وي همچنین پرداخت 500 میلیون ریال به طرح هاي مشاغل خانگی، ارایه تسهیلات کار انگیزي تا سقف 200 میلیون ریال به
سالمندان، اشتغالزایی براي 700 مددجو از طریق موسسات کاریابی و حمایت سرمایه گذاران را از دیگر طرح هاي اشتغالزایی کمیته

 
امداد گلستان در سال جاري عنوان کرد. 

مدیرکل تعزیرات اسلامی گلستان گفت: با بررسی شکایت بانک از مدیران یک شرکت تجاري در دادگاه تجدید نظر این نهاد بیش

 
از12 هزار و 785 میلیارد ریال انواع ارز نیمایی به خزانه بیت المال بازگشت. 

حسین نجف زاده اظهارداشت: قاضی شعبه اول تجدید نظر مدیران این شرکت متخلف بازرگانی را به اعاده عین ارز دریافتی به مبلغ

 
39 میلیون یورو و 6 میلیون و 400 هزار درهم(معادل ریالی یادشده) در حق بانک محکوم کرد. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گلستان گفت: هفت بازارچه صنایع دستی با بیش از 120 میلیارد ریال اعتبار در

 
استان در حال ساخت است که 2 بازارچه در علی آبادکتول و مینودشت به زودي به بهره برداري می رسد. 

احمد تجري اظهارداشت: 12 فروشگاه مجازي صنایع دستی در گلستان فعال است و بیش از 70 هنرمند صنایع دستی در استان

 
تولیدات خود را در شبکه هاي اجتماعی عرضه می کنند. 

 
گلستان بیش از 30 هزار هنرمند داراي پروانه فعالیت در بخش صنایع دستی دارد. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گلستان گفت: در سال جاري 20 تعاونی براساس گزارش سامانه جامع هوشمند بخش تعاون کشور

 
در این استان به ثبت رسیده است. 

سعید مازندرانی تعداد اعضاي این تعاونی ها را 247 نفر اعلام کرد و افزود : با بهره برداري این تعاونی ها، 337 نفر مشغول به کار

 
شدند. 

 
وي بیان داشت: میزان سرمایه اولیه تعاونی هاي ثبت شده در این مدت یک میلیارد و 930 میلیون ریال بود. 

 
برچسب ها 

 
- گردشگري 

 
- میگو 

 
- سازمان حفاظت محیط زیست 

 
- پارك ملی گلستان 

 
- سازمان شیلات ایران 

 
- واکسن کرونا 

- سازمان تعزیرات حکومتی



در دولت روحانی عده اي نمی خواستند رقیب شان به مصالحه برسد

شماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/06/27
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

نماینده مردم تبریز در مجلس در رابطه با سرنوشت قانون اقدام راهبردي مجلس پس از توافق میان تهران و آژانس بیان کرد:
با لجبازي با دنیا نمی توان مملکت اداره کرد وقتی در سطح کلان نظام به تفاهم برسند، نمایندگان هم از قانون خود کوتاه

خواهند آمد.

نماینده مردم تبریز در مجلس در رابطه با سرنوشت قانون اقدام راهبردي مجلس پس از توافق میان تهران و آژانس بیان کرد: با

 
لجبازي با دنیا نمی توان مملکت اداره کرد وقتی در سطح کلان نظام به تفاهم برسند، نمایندگان هم از قانون خود کوتاه خواهند آمد. 

 
سیاست داخلی  

«مسعود پزشکیان»، نماینده مردم تبریز در مجلس،در رابطه با ""بیانیه ایران و آژانس بین المللی انرژي اتمی"" گفت: حاکمیت براي
کسب موفقیت باید مشکلات خود را با دنیا و کشورهاي منطقه حل کند در غیر این صورت امکان رفع مشکلات وجود ندارد. متاسفانه
مخالفت هایی که با دولت روحانی در مسئله مذاکرات و همکاري ایران و آژانس صورت گرفت یک رقابت سیاسی بود و مصلحت

 
مملکت در آن نادیده گرفته شد. باید خیلی زودتر از این مشکلات کشور را حل میکردیم. 

او در ادامه گفت: در دولت روحانی عده اي نمی خواستند رقیب شان به مصالحه برسد، اکنون موافقند و در صدد مصالحه برآمدند
خیلی خوب است این کار را انجام دهند ولی حتما انجام دهند. باید کاري کرد تا مشکلات ارتباطی، اقتصادي و گفت و گو با دنیا را
حل کنیم و گرنه اوضاع مملکت روز به روز بدتر خواهد شد. باید با دنیا و منطقه و خودمان مسائل را حل کنیم ما با خودمان هم
مشکل داریم. نمی شود با همه دعوا کنیم و بعد بگوییم مشکل اشتغال را چگونه می توان حل کرد، نمی شود سرمایه گذار داخلی را

 
فراري داد و بعد بگوییم چگونه می توان سرمایه گذار جذب کرد تناقض دارد، شدنی نیست. 

پزشکیان در رابطه با سرنوشت قانون اقدام راهبردي مجلس پس از توافق میان تهران و آژانس بیان کرد: شوراي امنیت باید تصمیم
نهایی و کلان را براساس مصلحت مملکت اخذ کند، با لجبازي با دنیا نمی توان مملکت اداره کرد. وقتی در سطح کلان نظام به تفاهم

 
برسند، نمایندگان هم از قانون خود کوتاه خواهند آمد. 



او در خصوص فشار برخی نمایندگان براي انتخاب استانداران مطلوبشان گفت: وزارت کشور از نمایندگان درخواست کرد تا چند
کاندیدا را براي استانداري معرفی کنند و در همین جهت نمایندگان عده اي را به وزارت کشور معرفی کردند، من این روش را قبول
ندارم. روش درستی نیست، زیرا در راستاي همین درخواست، نمایندگان می خواهند تا آدم هاي خودشان براي استانداري ها انتخاب

 
شوند. مشکل دو طرفه است وزارت کشور نباید چنین درخواستی را از نمایندگان مطرح می کرد. 

نماینده مردم تبریز در مجلس در رابطه با تسریع در روند واکسیناسیون بانتیجه مطلوب گفت: من همان روز اول که کرونا از قم شیوع
پیدا کرد، پیشنهاد دادم تا حکومت نظامی در قم ایجاد شود و قرنطینه عمومی ایجاد شود. این توصیه ها تا قبل از آغاز واکسیناسیون
بود اما امروز در شرایطی که واکسن وارد کشور شده است باید به سرعت همه را واکسینه کنند و البته باید قرنطینه ها در کنار

 
واکسیناسیون اجرایی شود مانند چین و استرالیا. چهارچوب هاي علمی را رعایت نکردیم و بسیاري از خانواده ها را داغدار کردیم. 

او در پایان در خصوص سرنوشت FATF مطرح کرد: باید مجمع تشخیص FATF را از حالت مسکوت خارج کند و در رابطه با آن

 
تصمیم بگیرد زیرا در غیر این صورت هزینه تولید و تجارت را بسیار بالا میبرند، دور زدن تحریم ها هزینه دارد. 



تیزر آیین کلنگ زنی سه طرح عظیم فولاد خوزستان

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/06/27

دنیاي معدن -در سال تولید، پشتیبانی ها، مانع زدایی ها و در راستاي عمل به منویات مقام معظم رهبري، آیین کلنگ زنی
سه طرح عظیم توسعه اي شرکت فولاد خوزستان برگزار می گردد

به گزارش دنیاي معدن، با بهره برداري از سه طرح عظیم توسعه اي شرکت فولاد خوزستان زمینه اشتغال 4000 تن به طور

 
مستقیم و غیر مستقیم از جوانان بومی فراهم می گردد. 

 
طرح احداث نیروگاه 520 مگاواتی برق 

 
طرح احداث کارخانه اکسیژن 4 

 
طرح احداث ماشین ریخته گري اسلب عریض 

 
این تیزر را در لینک زیر دنبال کنید: 

https://www.instagram.com/tv/CT4VKpnlaGc/?utm_medium=copy_link



ضمانت اجراي طرح تسهیل مجوزهاي کسب و کار

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/06/27

فصل اقتصاد - بر اساس بررسی هاي آسیب شناسی انجام شده بیشترین حجم دعاوي بانکی ناشی از عدم شفافیت قراردادها و
اختلاف بین طرفین در مورد مفاد قرارداد است؛

فصل اقتصاد - بر اساس بررسی هاي آسیب شناسی انجام
شده بیشترین حجم دعاوي بانکی ناشی از عدم شفافیت
قراردادها و اختلاف بین طرفین در مورد مفاد قرارداد است؛

 
یاسر مرادي 

 
کارشناس حقوق بانکی 

بر اساس بررسی هاي آسیب شناسی انجام شده بیشترین
حجم دعاوي بانکی ناشی از عدم شفافیت قراردادها و اختلاف بین طرفین در مورد مفاد قرارداد است؛ چراکه بانک مرکزي امکان الزام
عملی بانک ها به رعایت قواعد آمره خود را نداشت؛ لذا براي حل این مشکل، طرح الکترونیکی شدن قراردادهاي تسهیلاتی توسط
برخی نهادهاي پژوهشی با هدف شفافیت قراردادهاي موجود به مجلس شوراي اسلامی ارایه شد. با تصویب کلیات طرح تسهیل صدور
برخی مجوزهاي کسب و کار در جلسه علنی روز چهارشنبه (24 شهریور) مجلس شوراي اسلامی، متخلفان از نرخ هاي مصوب شوراي
پول و اعتبار، اعم از مدیران یا کارکنان خاطی شبکه بانکی علاوه بر جبران کلیه خسارات وارده به مشتریان، به ممنوعیت از اشتغال در
موسسات مالی و بانکی از یک تا 5 سال محکوم می شوند. مصوبه کمیسیون ویژه حمایت از تولید و نظارت بر سیاست هاي اصل 44
در قالب الحاقیه به ماده 31 به قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار مصوب 16 بهمن 1390 اضافه شده و در عین حال با توجه به
دغدغه وزیر اقتصاد در خصوص این موضوع، احتمالا همزمان با تصویب نهایی در مجلس، برنامه ریزي براي اجراي سامانه قراردادهاي
الکترونیکی بانکی آغاز خواهد شد. مهم ترین مفاد این طرح در قالب ماده 31 مذکور این است که «بانک مرکزي مکلف است حداکثر
شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون، ضمن فراهم کردن زیرساخت هاي لازم، آیین نامه اجرایی ثبت الکترونیکی قراردادهاي
تسهیلات بانکی را ابلاغ کرده و با استفاده از ظرفیتهاي موجود، سامانه قراردادهاي تسهیلات را با امکان دسترسی هر تسهیلات گیرنده
به اطلاعات تسهیلات خود ایجاد کند و شرایط ثبت الکترونیکی قراردادهاي تسهیلات و قراردادهاي وابسته از جمله ضمانت، ارزیابی
وثایق، امهال مطالبات، اقرار به دین، تهاتر، صلح و توافق، رضایت نامه و هرگونه توافق مرتبط با تسهیلات را فراهم کند. » خیلی از
تسهیلات گیرندگان علی رغم بخشنامه هاي متعدد بانک مرکزي، موفق به دریافت جزییات قرارداد و محاسبات تسهیلات خود نمی
شوند؛ لذا براي جلوگیري از تضییع حق افرادي که قبل از این قانون تسهیلات دریافت کرده اند در تبصره 1 این ماده آمده است
«درخصوص قراردادهاي تسهیلاتی که قبل از لازم الاجرا شدن این قانون منعقد شده است، کلیه بانک ها و موسسات اعتباري مکلفند
یک هفته پس از ثبت درخواست مشتري یا سایر متعهدین ذي ربط در شعبه (ولو بدهی تسویه شده باشد)، یک نسخه از قرارداد و
اطلاعات کامل تسهیلات مزبور از جمله جدول اقساط را به آنها ارایه نمایند. » این قانون دو فاز اجرایی شش ماهه و 18 ماهه دارد. در
گام اول بانک مرکزي 6 ماه براي ابلاغ آیین نامه اجرایی ثبت الکترونیکی قراردادهاي تسهیلاتی فرصت دارد و نهایتا تا 18 ماه بعد باید
کلیه سامانه هاي لازم براي ثبت الکترونیکی قراردادها آغاز به کار کنند اما قبل از راه اندازي این سامانه الکترونیک، بر اساس تبصره 2
این طرح، « بانک ها مکلفند ظرف یک ماه پس از انعقاد قرارداد، ترتیبی را اتخاذ نمایند که مشتریان اعم از تسهیلات گیرنده، ضامنین



و راهنین با ورود به صفحه شخصی خود در درگاه بانک، امکان دسترسی به تصویري از نسخه کاغذي قرارداد تسهیلاتی خود را داشته
باشند یا درصورت درخواست، این قراردادها به صورت کاغذي به تسهیلات گیرندگان تسلیم و رسید تحویل تصویر قرارداد به مشتري،
در پرونده شعبه نگهداري شود. »محاسبات این سامانه مبناي امور مربوط نظیر صدور اجراییه، دادخواست مطالبه وجه، تهاتر، تسویه
حساب و امهال قرارداد از سوي بانک است، مهم ترین تفاوت این طرح با موارد مشابه پیش از آن، ضمانت اجراي آن است؛ چراکه
مصوبات مشابه قبلی به دلیل عدم ضمانت اجرا با شکست مواجه شده اند لذا در تبصره 4 آن آمده است که «متخلفین از مفاد این ماده
(ماده 31 وتبصره هاي آن) و از نرخ هاي مصوب شوراي پول و اعتبار، اعم از از مدیران یا کارکنان خاطی شبکه بانکی علاوه بر جبران
کلیه خسارات وارده به مشتریان، حسب مورد به مجازات مقرر در ماده 576 کتاب پنجم قانون مجازات اسلامی (تعزیرات و مجازاتهاي
بازدارنده) مصوب 2 خرداد 1375 یا ممنوعیت از اشتغال در موسسات مالی و بانکی از یک تا پنج سال محکوم می شوند.» براي اجراي
این طرح راه دشوار و سختی پیش رو خواهیم داشت اما معتقدیم اجراي کامل این مقرره، تحول مهمی را در حوزه حقوق بانکی ایجاد

خواهد کرد وبسیاري از مشکلات مردم و بانک ها را مرتفع می کند.



جزئیات تسهیلات کرونایی اعطا شده به کسب و کارها

منبع: بازار کارشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/06/27

ستاد ملی کرونا در 19 ماهی که از ورود کرونا به کشور گذشته بیش از 10 هزار میلیارد تومان به کسب وکارهاي آسیب دیده
از کرونا پرداخت کرده که فعالان حوزه حمل و نقل بیشترین موفقیت را داشته اند.

 ستاد ملی کرونا در 19 ماهی که از ورود کرونا به کشور
گذشته بیش از 10 هزار میلیارد تومان به کسب وکارهاي آسیب دیده از کرونا پرداخت کرده که فعالان حوزه حمل و نقل بیشترین

 
موفقیت را داشته اند. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی و پایش آثار اقتصادي کرونا (کرونومی) بر اساس تازه ترین آمارهاي اعلام شده
از سوي وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از ابتداي شکل گیري ستاد ملی کرونا تا امروز بیش از 10,2 هزار میلیارد تومان به بنگاه
هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شده است. از این مقدار 3 هزار میلیارد تومان به شرکت هاي بزرگ حمل ونقلی و بیش 7.2 هزار

 
میلیارد تومان نیز به دیگر بنگاه هاي آسیب دیده از کرونا پرداخت شده است. 

کارگروه اقتصادي کرونا از همان ابتدا 14 رسته اصلی از کسب وکارها را به بیشتر از دیگران آسیب دیده بودند، شناسایی کرد و
حمایت هاي دولتی در طول دوره کرونا بر این رسته ها متمرکز شد. اما از میان این کسب وکارها کدامشان بیشترین مقدار وام را
گرفته است؟ مطابق نمودار زیر توزیع تسهیلات پرداختی به تفکیک رسته هاي 14 گانه نشانگر آن است که بیشترین سهم تسهیلات
پرداختی به ترتیب متعلق به سه رسته حمل و نقل عمومی برون شهري (36 درصد)، رسته مراکز مجتمع هاي فرهنگی، آموزشی و
هنري (19,6) و رسته تولید و توزیع غذاهاي آماده (8.3 درصد) بوده است که مجموعاً حدود 64 درصد تسهیلات پرداختی را تشکیل

 
می دهد. 

 
نمودار (1)؛ سهم تسهیلات پرداختی به هر رسته از کل تسهیلات پرداختی (درصد) 



 
 

ارزیابی کلی از تمرکز حمایتی تسهیلاتی کرونا حاکی از آن است که اکثریت بنگاه هاي متقاضی تسهیلات از نوع کسب و کارهاي خرد
و کوچک می باشند که متوسط اشتغال به ازاي هر بنگاه 4,3 نفر است. بزرگترین اندازه بنگاه مربوط به رسته فعالیت مراکز مربوط به
گردشگري شامل هتل ها، هتل آپارتمان ها، مجتمع هاي جهانگردي و گردشگري، مهمانپذیرها، مهمانسراها، مسافرخانه ها، مراکز
بومگردي، اقامتی، پذیرایی، تفریحی، خدماتی بین راهی، موزه ها و زائرسراها با متوسط 19.7 نفر شاغل به ازاي هر بنگاه می باشد.

 
کوچک ترین اندازه بنگاه مربوط به واحدهاي خوداشتغالی در رسته فعالیت آموزشگاه هاي رانندگی، آرایشگاه ها و …است. 

 
نمودار (2)؛ متوسط اندازه بنگاه به تفکیک رسته فعالیت آسیب دیده (درصد) 

 
 

 
تسهیلات پرداختی به تفکیک استانی 

نمودار (3) سهم تسهیلات پرداختی هر استان از کل تسهیلات پرداختی کشور را نشان می دهد. مطابق انتظار، استان تهران که پر
جمعیت ترین استان کشور و داراي بیشترین جمعیت شاغل است بیشترین سهم از تسهیلات پرداختی معادل 36,6 درصد را دارا
است. بر مبناي سهم تسهیلات درخواستی نیز استان تهران با رقم 40.1 درصد در بین استان هاي کشور در بالاترین سطح قرار دارد.
بعد از استان تهران، استان خراسان رضوي بیشترین سهم را در تسهیلات پرداختی (معادل 7.4 درصد) و درخواستی (6.1 درصد) دارا
است. سومین استان، استان مازندران با سهم تسهیلات پرداختی 5.8 درصد و سهم تسهیلات درخواستی 4.4 درصد است که سهم

 
بالایی از تسهیلات را جذب کرده است. 

سوال مهمی که مطرح است کدام استان ها در تناسب با جمعیت شاغل خود آسیب بیشتري از کرونا دیده اند؟ براي پاسخ به این
سوال از دو شاخص استفاده می کنیم: 1- سهم شاغلان آسیب دیده استان از کل شاغلان آسیب دیده کشور 2- سهم شاغلان آسیب
دیده هر استان از کل شاغلان استان. در نمودار (6)، سهم شاغلان آسیب دیده هر استان از کل اشتغال آسیب-دیده کشور ارائه شده
است. بیشترین اشتغال آسیب دیده متعلق به استان تهران با 17,8 درصد است و بعد از آن استان خراسان رضوي با 9.1 درصد و
استان فارس با 7.1 درصد قرار دارند. با توجه به اینکه استان تهران جمعیت شاغل بیشتري دارد، طبیعی است تعداد شاغلان آسیب
دیده آن نیز بیشتر باشد. براي در نظر گرفتن میزان جمعیت شاغل هر استان، می-توان سهم شاغلان آسیب دیده از کل شاغلان هر
استان را مورد توجه قرار داد. نمودار (4) سهم شاغلان آسیب دیده از کل شاغلان هر استان را نشان می دهد. همان طوري که



ملاحظه می شود، در تناسب با سطح اشتغال استان، استان هاي ایلام، لرستان و قزوین بیشترین آسیب را از کرونا دیده اند، بطوري

 
که در استان هاي مذکور به ترتیب 9 درصد، 5.3 درصد و 5.2 درصد از کل اشتغال آنها از کرونا آسیب دیده است. 

اکنون این سوال مطرح می شود که این استان ها به تناسب اشتغال آسیب دیده از تسهیلات بیشتري استفاده کرده اند یا خیر؟ سهم
تسهیلات پرداختی استان ایلام، لرستان و قزوین از کل تسهیلات پرداختی کشور به ترتیب 1,2 درصد و 2.1 درصد بوده است، در
حالی که سهم شاغلان آسیب دیده این استان ها از کل شاغلان آسیب دیده کشور به ترتیب 2 درصد، 3.5 درصد و 3 درصد بوده

 
است. بنابراین، سه استان مذکور به تناسب آسیب از کرونا، از تسهیلات کمتري برخوردار شده اند. 

 
نمودار (3)؛ سهم تسهیلات درخواستی و پرداختی هر استان از کل تسهیلات درخواستی و پرداختی کشور-درصد 

 
 

 
نمودار (4)؛ سهم شاغلان آسیب دیده هر استان از کل شاغلان آسیب دیده کشور (درصد) 

 
 

 
نمودار (5)؛ سهم شاغلان آسیب دیده از کل اشتغال استان (درصد )-1398 

 
 

در نمودار (6) نسبت تسهیلات پرداختی به تسهیلات درخواستی ارائه شده است. بهترین وضعیت پرداخت تسهیلات به استان بوشهر با
95,5 درصد و پس از آن به استان هاي گیلان با 94.7 درصد و مازندران با 90.2 درصد تعلق دارد. بدترین وضعیت نیز با 34.5 درصد

 
به استان سیستان و بلوچستان تعلق دارد. بنابراین، کارایی پرداخت تسهیلات بین استان هاي کشور تفاوت زیادي با یکدیگر دارد. 



در نمودار (7) نسبت تعداد پرونده هاي پرداختی به تعداد پرونده هاي ارسالی به بانک نمایش داده شده است. بر اساس این معیار،
استان بوشهر با 98,1 درصد در رتبه اول قرار دارد و پس از آن، استان هاي گیلان، مازندران و زنجان قرار دارند. بر اساس هر دو معیار
مذکور، استان هاي بوشهر، گیلان و مازندران سه استان برتر قرار دارند که حاکی از عملکرد بهتر بانک ها و مسئولان استانی در
پرداخت تسهیلات است. نتایج رتبه بندي انجام شده حاکی از تفاوت زیاد در کارایی پرداخت تسهیلات به متقاضیان بین استان هاي

 
کشور است. 

 
نمودار (6)؛ نسبت تسهیلات پرداختی به تسهیلات درخواستی (درصد) 

 
 

 
نمودار (7)؛ نسبت تعداد فقره پرونده پرداختی به تعداد فقره پرونده ارسالی (درصد) 

 
 

 
صیانت 73 درصدي از مشاغل 

موضوع مهم دیگر مربوط به اشتغال صیانت شده در استان هاي کشور است. تسهیلات پرداختی طبق بررسی هاي انجام شده در وزارت
کار حدود 73 درصد از مشاغل آسیب دیده از کرونا صیانت کرده و مانع از بیکاري و تعطیلی آنها شده است. در این میان شاخص
نسبت اشتغال صیانت شده به کل اشتغال ثبت شده نشانگر آن است که استان بوشهر بهترین عملکرد را با 98,6 درصد در صیانت از
اشتغال داشته است و بعد از آن استان هاي گیلان و مازندران قرار دارند. اگرچه استان هاي مذکور عملکرد مطلوبی در پرداخت
تسهیلات داشته اند، ولی سهم مناسبی از اعتبارات به این استان ها در مقایسه با سهم شاغلان آسیب دیده آن اختصاص داده نشده
است. بر این مبنا، اگر سهم بیشتري از اعتبارات به این استان ها اختصاص داده می شد، استان هاي مذکور می توانستند به شکل

بهتري صیانت از اشتغال را انجام دهد.



ضمانت اجراي طرح تسهیل مجوزهاي کسب و کار

منبع: روزنامه تعادلشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/06/27

بر اساس بررسی هاي آسیب شناسی انجام شده بیشترین حجم دعاوي بانکی ناشی از عدم شفافیت قراردادها و اختلاف بین
طرفین در مورد مفاد قرارداد است؛

 
یاسر مرادي 

 
کارشناس حقوق بانکی 

بر اساس بررسی هاي آسیب شناسی انجام شده بیشترین حجم دعاوي بانکی ناشی از
عدم شفافیت قراردادها و اختلاف بین طرفین در مورد مفاد قرارداد است؛ چراکه بانک
مرکزي امکان الزام عملی بانک ها به رعایت قواعد آمره خود را نداشت؛ لذا براي حل
این مشکل، طرح الکترونیکی شدن قراردادهاي تسهیلاتی توسط برخی نهادهاي
پژوهشی با هدف شفافیت قراردادهاي موجود به مجلس شوراي اسلامی ارایه شد. با

تصویب کلیات طرح تسهیل صدور برخی مجوزهاي کسب و کار در جلسه علنی روز چهارشنبه (24 شهریور) مجلس شوراي اسلامی،
متخلفان از نرخ هاي مصوب شوراي پول و اعتبار، اعم از مدیران یا کارکنان خاطی شبکه بانکی علاوه بر جبران کلیه خسارات وارده به
مشتریان، به ممنوعیت از اشتغال در موسسات مالی و بانکی از یک تا 5 سال محکوم می شوند. مصوبه کمیسیون ویژه حمایت از تولید
و نظارت بر سیاست هاي اصل 44 در قالب الحاقیه به ماده 31 به قانون بهبود مستمر محیط کسب و کار مصوب 16 بهمن 1390
اضافه شده و در عین حال با توجه به دغدغه وزیر اقتصاد در خصوص این موضوع، احتمالا همزمان با تصویب نهایی در مجلس، برنامه
ریزي براي اجراي سامانه قراردادهاي الکترونیکی بانکی آغاز خواهد شد. مهم ترین مفاد این طرح در قالب ماده 31 مذکور این است
که «بانک مرکزي مکلف است حداکثر شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون، ضمن فراهم کردن زیرساخت هاي لازم، آیین نامه
اجرایی ثبت الکترونیکی قراردادهاي تسهیلات بانکی را ابلاغ کرده و با استفاده از ظرفیتهاي موجود، سامانه قراردادهاي تسهیلات را با
امکان دسترسی هر تسهیلات گیرنده به اطلاعات تسهیلات خود ایجاد کند و شرایط ثبت الکترونیکی قراردادهاي تسهیلات و
قراردادهاي وابسته از جمله ضمانت، ارزیابی وثایق، امهال مطالبات، اقرار به دین، تهاتر، صلح و توافق، رضایت نامه و هرگونه توافق
مرتبط با تسهیلات را فراهم کند. » خیلی از تسهیلات گیرندگان علی رغم بخشنامه هاي متعدد بانک مرکزي، موفق به دریافت
جزییات قرارداد و محاسبات تسهیلات خود نمی شوند؛ لذا براي جلوگیري از تضییع حق افرادي که قبل از این قانون تسهیلات دریافت
کرده اند در تبصره 1 این ماده آمده است «درخصوص قراردادهاي تسهیلاتی که قبل از لازم الاجرا شدن این قانون منعقد شده است،
کلیه بانک ها و موسسات اعتباري مکلفند یک هفته پس از ثبت درخواست مشتري یا سایر متعهدین ذي ربط در شعبه (ولو بدهی
تسویه شده باشد)، یک نسخه از قرارداد و اطلاعات کامل تسهیلات مزبور از جمله جدول اقساط را به آنها ارایه نمایند. » این قانون دو
فاز اجرایی شش ماهه و 18 ماهه دارد. در گام اول بانک مرکزي 6 ماه براي ابلاغ آیین نامه اجرایی ثبت الکترونیکی قراردادهاي
تسهیلاتی فرصت دارد و نهایتا تا 18 ماه بعد باید کلیه سامانه هاي لازم براي ثبت الکترونیکی قراردادها آغاز به کار کنند اما قبل از راه
اندازي این سامانه الکترونیک، بر اساس تبصره 2 این طرح، « بانک ها مکلفند ظرف یک ماه پس از انعقاد قرارداد، ترتیبی را اتخاذ
نمایند که مشتریان اعم از تسهیلات گیرنده، ضامنین و راهنین با ورود به صفحه شخصی خود در درگاه بانک، امکان دسترسی به



تصویري از نسخه کاغذي قرارداد تسهیلاتی خود را داشته باشند یا درصورت درخواست، این قراردادها به صورت کاغذي به تسهیلات
گیرندگان تسلیم و رسید تحویل تصویر قرارداد به مشتري، در پرونده شعبه نگهداري شود. »محاسبات این سامانه مبناي امور مربوط
نظیر صدور اجراییه، دادخواست مطالبه وجه، تهاتر، تسویه حساب و امهال قرارداد از سوي بانک است، مهم ترین تفاوت این طرح با
موارد مشابه پیش از آن، ضمانت اجراي آن است؛ چراکه مصوبات مشابه قبلی به دلیل عدم ضمانت اجرا با شکست مواجه شده اند لذا
در تبصره 4 آن آمده است که «متخلفین از مفاد این ماده (ماده 31 وتبصره هاي آن) و از نرخ هاي مصوب شوراي پول و اعتبار، اعم از
از مدیران یا کارکنان خاطی شبکه بانکی علاوه بر جبران کلیه خسارات وارده به مشتریان، حسب مورد به مجازات مقرر در ماده 576
کتاب پنجم قانون مجازات اسلامی (تعزیرات و مجازاتهاي بازدارنده) مصوب 2 خرداد 1375 یا ممنوعیت از اشتغال در موسسات مالی
و بانکی از یک تا پنج سال محکوم می شوند.» براي اجراي این طرح راه دشوار و سختی پیش رو خواهیم داشت اما معتقدیم اجراي

کامل این مقرره، تحول مهمی را در حوزه حقوق بانکی ایجاد خواهد کرد وبسیاري از مشکلات مردم و بانک ها را مرتفع می کند.



مجلس به دنبال تغییر فرایند ایجاد کسب وکارها به نحوي است که مسئولان به

دنبال مردم باشند

منبع: روزنامه افکارشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/06/27

رئیس مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر اینکه جریان کار باید تغییر کند، گفت: به جاي اینکه مردم در جریان بروکراسی
بدوند، مسئولان باید دنبال مردم بدوند و ما نیز براي همین انقلاب کردیم در همین راستا روز گذشته کلیات طرحی در

مجلس شوراي اسلامی به تصویب رسید و وارد جزئیات آن شدیم که تصمیم حیاتی براي موضوع ...

رئیس مجلس شوراي اسلامی با تأکید بر اینکه جریان کار باید تغییر کند، گفت: به جاي اینکه مردم در جریان بروکراسی بدوند،
مسئولان باید دنبال مردم بدوند و ما نیز براي همین انقلاب کردیم در همین راستا روز گذشته کلیات طرحی در مجلس شوراي

 
اسلامی به تصویب رسید و وارد جزئیات آن شدیم که تصمیم حیاتی براي موضوع کار و اشتغال بود. (...) 

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شوراي اسلامی که صبح امروز
(پنجشنبه) به منظور نظارت میدانی وارد استان مازندران شده
بود، در مراسم پانزدهمین یادواره سرداران و هشتصد شهید
شهرستان بهشهر با محوریت شهید آیت االله عبدالکریم هاشمی
نژاد و هفتمین سالگرد ارتحال آیت االله سیدصابر جباري حضور

 
یافت. 

 
نظام بروکراسی کشور بر مدیران سوار شده است 

قالیباف در ادامه با تأکید بر اینکه باید بپذیریم نظام بروکراسی کشور امروز بر مدیران ما سوار هستند و ما مدیران بر این نظام اداري
سوار نیستیم، عنوان کرد: ما در مجلس شوراي اسلامی به عنوان نمایندگان شما مردم و به عنوان اینکه حلقوم شما بوده، حرف شما را
می زنیم و قدرت شما در مجلس بوده و تکلیف داریم آن را دنبال کنیم. ما با شما عهد بستیم و مدیون شما و شهدا باشیم اگر غیر از

 
این باور در مجلس حرف زده و تصمیمی بگیریم. 

رئیس قوه مقننه در ادامه با اشاره به تصویب کلیات طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار در مجلس، گفت: روز گذشته کلیات
طرحی در مجلس شوراي اسلامی به تصویب رسید و وارد جزئیات آن شدیم که تا یک ماه دیگر به پایان می رسد و مسیر قانونی خود
را طی می کند. این تصمیم حیاتی براي موضوع کار و اشتغال بود. همه شما جوانان می دانید حتی اگر پول جمع کنید و سرمایه
داشته باشید، زمانی که بخواهید کاري را آغاز کنید آنقدر شما را می برند و می آورند تا از آغاز هر کاري منصرف شوید. اول باید مجوز

 
بگیرید براي ساخت کاري و بعد مجوز براي بهره برداري بگیرید و براي هر کاري باید ده ها مجوز در پیچ و خم ادارات بگیرید. 

 
با تصویب طرح تسهیل صدور مجوزهاي کسب و کار، راه اندازي شغل از سوي افراد به کمتر از یک هفته کاهش می یابد 



وي در ادامه در تشریح طرحی که روز گذشته در مجلس به تصویب رسید، عنوان کرد: این طرح به این معنی است که در یک پنجره
واحد براي هر شغلی که افراد انتخاب کنند تنها کمتر از یک هفته به نتیجه می رسند و نیاز به پیگیري و دنبال روي هم ندارد. فرد
تنها شغل مورد نظر خود را اعلام کرده و داده هاي خود را وارد پنجره واحد می کند و همین کار مجوزي براي آغاز به کار او خواهد
بود که بخش عمده اي از مشاغل شامل آن می شود البته بخش محدودي از مشاغل تأیید می خواهد که البته مردم نمی دوند تا از
مسئول مورد نظر اجازه بگیرند بلکه مسئول پشت میز در هر رده اي، از من تا هر کس دیگر بعد از دیدن تقاضاي شغلی، اگر بنا است

 
بله یا خیر به او گفته شود باید در همان زمان مقرر پاسخ دهد و در غیر این صورت حق مخالفتی با وي ندارد. 

 
در جریان بروکراسی اداري، مسئولان باید دنبال مردم بدوند 

قالیباف در ادامه با تأکید بر اینکه جریان کار باید تغییر کند، اظهار داشت: به جاي اینکه مردم در جریان بروکراسی بدوند، مسئولان

 
باید دنبال مردم بدوند؛ ما نیز براي همین انقلاب کردیم و این مسیر را باید طی کنیم. 

رئیس نهاد قانونگذاري کشورمان در ادامه خاطره اي از زمان حضور خود در دفاع مقدس مطرح کرد و یادآور شد: در همان اوایل جنگ
یعنی پیش از سال 60، در حمیدیه و ارتفاعات االله اکبر به عنوان نیروهاي اطلاعات و عملیات حضور داشتیم و هنوز جبهه سامان

 
نداشت و لشگري تشکیل نشده بود. 

وي ادامه داد: ما در غرب سوسنگرد براي آزادسازي ارتفاعات االله اکبر فعالیت می کردیم؛ مسیرهاي شناسایی را می رفتیم و می آمدیم
که سایر رزمندگان از آن باخبر نبودند یکی از این مسیرها درگیر تیر دشمن بود و در فرصت هایی که داشتیم کانالی را با دست حفر
می کردیم تا در شب عملیات، بچه ها براي رسیدن به محل عملیات از این کانال عبور کنند تا تیر و ترکش دشمن به آنها آسیب

 
نرساند؛ این کانال باید به طول 200 متر حفر می شد و رزمندگان هم نباید از حفر آن مطلع می شدند. 

قالیباف در ادامه تصریح کرد: یکی از همرزمان ما که جثه کوچکی اما فعالیت بیشتري داشت، هر زمان فرصت می کرد کلنگ هاي
مقنی گري را بر می داشت و کانال را حفر می کرد. یک روز به او گفتم هواي روزها بسیار گرم و شب ها بسیار سرد است و اذیت می
شوي. گفت بله اذیت می شویم اما هرچقدر قبل از عملیات عرق بیشتري براي کندن این کانال بریزیم، در شب عملیات خون کمتري
ریخته می شود. یعنی ارزش قطره هاي عرق ریخته شده ما به اندازه ارزش خون رزمندگانی است که در شب عملیات کمتر ریخته می

 
شود. 

 
هماهنگی میان سه قوه لازم است اما کافی نیست 

 
هماهنگی باید منجر به هم افزایی و حل مشکلات مردم شود 

رئیس مجلس شوراي اسلامی ادامه داد: امروز به خودم می گویم. تلاش و مجاهدت امروز ما در کار براي مردم، هیچ تفاوتی با تلاشی
که در دوران دفاع مقدس صورت می دادیم، ندارد. این هم همان مجاهدت براي عزت اسلام، مردم، جوانان، امنیت کشور و عظمت

 
ایران عزیز ما است. چرا باید سستی و بی توجهی کنیم و چرا باید در اختلاف ها و موضوعات بیخود وقت خود را تلف کنیم؟ 

وي افزود: در جلسه اي که با عزیزان سران قوا و در تودیع و معارفه قوه قضائیه داشتیم گفتم امروز بهانه اي براي کار نکردن نداریم و
امروز محکوم به موفقیت بوده و باید تلاش کنیم. امروز خوشحالیم که هر سه قوا هماهنگ بوده و این هماهنگی لازم ولی کافی نیست.

 
هماهنگی که منجر به هم افزایی نشده و هم افزایی که در حل مشکلات مردم موثر نباشد، ارزش ندارد. 



 
مدیر لایق، مدیري است که فرصت را در اختیار مردم قرار دهد 

قالیباف در ادامه با بیان اینکه وظیفه همه ما مسئولان است که یکی از روش هاي مدیریتی ما این باشد که کارها را به مردم واگذار
کنیم، خاطرنشان کرد: تصمیم دیروز مجلس نیز در همین راستا بود. همینطور که انقلاب را مردم انجام دادند و در زمان دفاع مقدس و

 
هر بحرانی که در کشور به وجود آمد، پاي کار آمدند، امروز براي مسائل فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی نیز باید مردم در صحنه باشند. 

رئیس مجلس شوراي اسلامی در پایان تأکید کرد: مدیر لایق مدیري است که فرصت را در اختیار مردم قرار داده و اجازه دهد
پیشگامان جامعه، مردم و جوانان باشند که در مسیر حرکت کرده و امور را پیش ببرند. امیدوارم با همکاري و تلاش بر مشکلات فائق

آییم.



آخر هفته پرکار آقاي شهردار

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/06/27

محمد کاملان - واپسین روزهاي هفته گذشته، شهردار جوان مشهدالرضا(ع) اوقات پرکاري را پشت سر گذاشت، از حضور در
نشست مشترك اقتصادي با مدیران بانک ملل براي اجماع و توافق براي سرمایه گذاري در مشهد گرفته تا حضور در گلزار شهداي
بهشت رضا(ع) به همراه رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور، دیدار با طاهرین سازمان فردوس ها و صدور دستورات لازم براي
برقراري رفاهیات این قشر زحمتکش ، نشست مشترك با مدیرکل کتابخانه هاي استان براي افزایش و تسریع در همکاري هاي

 
دوجانبه وحضور در مجموعه رسانه اي اخبار مشهد و خبر فوري و ... . 

سیدعبدا... ارجائی در نشست با رئیس و اعضاي هیئت مدیره بانک ملل و مجموعه اقتصادي جوانمرد که با حضور رئیس و جمعی از
اعضاي شوراي شهر برگزار شد، با تأکید بر حمایت همه جانبه از سرمایه گذاران در پروژه هاي مرتبط با اقتصاد شهري، گفت: با افتخار

 
اعلام می کنیم براي تسهیل سرمایه گذاري در جهان شهر مشهد آمده ایم و اولویت ما هموار کردن راه و رفع موانع سرمایه گذاري است. 

 
شهردار جهان شهر مشهد افزود: با بودجه کنونی فقط می توان مشهد را نگهداري کرد اما قطعا نمی توان مشهد را توسعه داد. 

 
حذف بروکراسی ها براي تسهیل در سرمایه گذاري 

وي با بیان اینکه بروکراسی هاي پیچیده اداري شهرداري را براي تسریع سرمایه گذاري با کمک شوراي شهر حذف می کنیم، اظهار
کرد: هرچند مدیریت یکپارچه شهري وجود ندارد و یک خواب و خیال است اما باوجوداین براي رفع مشکلات و موانع خارج از مدیریت

 
شهري نیز تلاش و به سرمایه گذاران کمک خواهیم کرد. 

وي تصریح کرد: آنچه را که در اختیار مدیریت شهري است -حتی آبرویمان- براي دفاع و حمایت از سرمایه گذاران به کار خواهیم

 
گرفت. 

ارجائی با بیان اینکه در خراسان و مشهد مسیر حمایت از سرمایه گذاري فرهنگ متفاوتی دارد، از راهبرد چندگانه اقتصادي مدیریت
شهري دراین باره این گونه گفت: راهبرد اول اینکه ما به شهر ثروتمند اعتقاد داریم، یعنی همه ارکان شهر باید ثروتمند باشند و به
جاي سهم بري از ثروت انباشته مردم معتقد به سهم بري از فرصت ایجاد ثروت هستیم. شهردار مشهد افزود: به زبان ساده معتقدیم اگر
مردم ثروتمند شوند در کوچک ترین مقیاس پروانه بهتري از ما خواهند گرفت و این درآمد بیشتر و در پی آن خدمات رسانی بهتر و
بیشتر به مردم را از سوي شهرداري به دنبال خواهد داشت اما بدون ثروت همان زمینی را هم که در اختیار دارند دو یا سه قسمت می 

 
کنند و بدون مجوز می سازند و سهم شهرداري را نمی دهند و دردسر بیشتري براي شهر و شهرداري درست می کنند. 

شهردار مشهد، با بیان اینکه اگر فعالان اقتصادي و سرمایه گذاران 1000 فرصت شغلی براي مشهد ایجاد کنند خوشایندتر است تا
اینکه هزار میلیارد تومان ثروت انباشته داشته باشند، اظهار کرد: آن 1000 نفري که برایشان اشتغال ایجاد شود هم اثر مثبتش به

 
شهرداري می رسد هم آسیب هاي اجتماعی با ایجاد شغل کاهش خواهد یافت و لازم نیست هزینه زیادي براي آن پرداخت کنیم. 

 
مشهد باید قطب صنایع خلاق منطقه شود 

وي با اشاره به برنامه هاي مدیریت جدید شهري گفت: مشهد در افق آینده باید به قطب صنایع خلاق در منطقه تبدیل شود و از

 
سرمایه گذاري در این راستا حمایت می کنیم. 

شهردار جهان شهر مشهد در ادامه افزود: به عدالت تخصیصی به جاي عدالت توزیعی در شهر به عنوان یک راهبرد کلان معتقدیم،
یعنی بیاییم در محور شرق سرمایه گذاري کنیم تا توسعه شهر فقط به سمت غرب نباشد، زیرا اکنون تمام سرانه هاي خوب شهر در



 
غرب شهر است که به کوه رسیده است. 

 
ضرورت سرمایه گذاري بردبرد براي مشهد 

ارجائی تصریح کرد: فرصت هاي سرمایه گذاري جذاب و با راهبرد بردبرد از اصولی است که بدون شک به آن پایبند هستیم، زیرا این
موضوع را درك می کنیم که اگر قرار باشد سرمایه گذار 20 درصد سود کند برایش بهتر است که پولش را سپرده کند؛ لذا به سودهاي
این رقمی براي سرمایه گذاران قانع نیستیم.وي افزود: پیشنهاد می کنم کمیته مشترکی با حضور اعضاي شوراي شهر، معاون اقتصادي
شهرداري و نمایندگان بانک ملل تشکیل و ظرف یک ماه موضوعاتی که میان شهرداري و این بانک است حل و فصل شود و به دنبال

 
آن تفاهم نامه مشترکی براي سرمایه گذاري حداقل 20 هزار میلیارد تومان بانک ملل طی چهار سال آینده در مشهد امضا شود. 

شهردار مشهد افزود: یکی از پروژه هایی که می تواند مد نظر قرار گیرد پیشنهاد رئیس شوراي شهر براي احداث شهرك فناوري در

 
مشهد است؛ چنین تفاهم نامه اي می تواند با مجموعه اقتصادي جوانمرد نیز به امضا برسد . 

وي گفت: سرمایه گذاران می توانستند مانند بسیاري، این پول را از کشور خارج کنند و جاي دیگري سرمایه گذاري کنند اما ماندند و

 
در کشور خودشان سرمایه گذاري کردند. این را درك می کنیم و از آن ها حمایت و پشتیبانی خواهیم کرد. 

 
حمایت مدیریت شهري از سرمایه گذاري در فناوري اطلاعات 

رئیس شوراي اسلامی شهر مشهد نیز در این مراسم گفت: مدیریت شهري از سرمایه گذاري در حوزه فناوري اطلاعات حمایت می کند.
حسن موحدیان با بیان اینکه براي تعالی انسان ها باید وضعیت اقتصادي آن ها را سامان ببخشیم، اظهار کرد: باید بدانیم که مناسب

 
کردن وضعیت اقتصادي مردم با حضور سرمایه گذاران محقق می شود. 

وي تصریح کرد: نگاه شهرداري در حوزه اقتصادي تغییر کرده است و ما از سرمایه گذاران بزرگ مانند بانک ملل انتظار داریم در اجراي

 
پروژه هاي کلان مانند احداث شهرك فناوري اطلاعات مشارکت داشته باشند. 

وي ادامه داد: عصر امروز عصر فناوري اطلاعات است و پروژه هاي آجر و سیمان کمتر پاسخگو خواهد بود، لذا از سرمایه گذاران دعوت

 
می کنیم که به سرمایه گذاري در حوزه فناوري ورود پیدا کنند، زیرا ما در این حوزه از دنیا عقب هستیم. 

 
پیگیري براي مدل هاي جدید سرمایه گذاري 

رئیس کمیسیون اقتصادي سرمایه گذاري و مشارکت هاي شوراي شهر هم اعلام کرد که به دنبال مدل هاي جدید سرمایه گذاري در

 
مشهد هستیم. 

مجید دبیریان افزود: در نگاه متفاوتی که بناست در حوزه اقتصادي مدیریت شهري اجرایی شود از شهردار خواهیم خواست تا با تعریف
مدل هاي جدیدي در قراردادها تلاش شود مشکلی براي سرمایه گذاران به وجود نیاید. وي با بیان اینکه اگر سرمایه گذار نباشد، اقتصاد
این شهر هم نخواهد چرخید، اظهار کرد: در این راستا باید شرایطی را فراهم کنیم تا به گفته شهردار، مشهد تبدیل به بهشت سرمایه 

 
گذاران شود. 

دبیریان تصریح کرد: با نگاهی که اکنون در شهرداري مشهد در حوزه اقتصادي وجود دارد انتظار داریم سرمایه گذاران، به ویژه مجموعه 
هاي اقتصادي بزرگ نیز نگاه متفاوتی به سرمایه گذاري درمشهد داشته باشند. شهردار مشهد همچنین با حجت الاسلام علی اکبر

 
سبزیان، مدیرکل کتابخانه هاي عمومی استان، درباره مسائل مشترك رایزنی کرد. 

 
شوراي شهر، پاي صیانت از حقوق سرمایه گذاران 

رئیس کمیسیون حقوقی، املاك و قراردادهاي شوراي شهر نیز در ادامه این نشست اعلام کرد: از حقوق افرادي که در مشهد سرمایه 

 
گذاري می کنند صیانت می کنیم. 

هاشم دائمی با بیان اینکه در این دوره نگاه شوراي شهر به حوزه سرمایه گذاري بسیار باز و وسیع است، افزود: شهردار مشهد نیز در
ابتداي کار خود درباره رویکرد مدیریت شهري درحوزه سرمایه گذاري به این نکته تأکید داشت که مشهد را به بهشت سرمایه گذاران



 
تبدیل خواهند کرد. 

وي با بیان اینکه نگاه شهردار به حوزه اقتصادي بسیار نوید بخش است، اظهار کرد: این موضوع نشان می دهد که امنیت به حوزه

 
سرمایه گذاري برخواهد گشت. 

دائمی تصریح کرد: معتقدیم هر قراردادي که در قالب سرمایه گذاري مشارکتی یا سایر قالب ها در شهر امام رضا(ع) منعقد شود منجر

 
به رونق اقتصادي، ایجاد اشتغال و ایجاد درآمد پایدار براي شهرداري مشهد خواهد کرد. 

 
درها به روي سرمایه گذاران گشوده شود 

ارجائی همچنین در بازدید از دو مجموعه خبر فوري و اخبار مشهد گفت: براي اینکه بتوانیم مشهد را در خور مردم مشهد اداره کنیم

 
و آن را به واقعیت نزدیک کنیم، نیازمند گشودن درها به روي سرمایه گذاران داخلی و بین المللی هستیم. 

وي ادامه داد: به برنامه شهرداران پیشین نگاه کنید، نباید بلایی که سر برنامه چشم انداز 20 ساله آمده بر سر برنامه هاي محلی بیاید

 
که این وظیفه رسانه هاست. 

شهردار مشهد افزود: ما 19 راهبرد و 18 چرخش تحول آفرین به شوراي شهر و مردم ارائه کرده ایم اما چرا مثلا هیچ کس نمی گوید
الگوي خادم، زائر و مجاور چه ایراداتی دارد؟ ارجائی تصریح کرد: باید زبان مشترك با رسانه ایجاد شود وگرنه دچار چند فرهنگی در

 
جامعه می شویم. 

 
تقویت روحیه معنوي در بهشت رضا(ع) با محوریت شهدا 

شهردار مشهد صبح پنجشنبه نیز به اتفاق رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با حضور در بهشت رضا(ع) و گل افشانی مزار

 
شهدا، به مقام شامخ شهدا اداي احترام کرد. 

ارجائی در حاشیه این مراسم گفت: رویکرد ما در کنار ارائه خدمات و انجام امور کفن و دفن در بهشت رضا(ع) ایجاد فضاي فرهنگی
مناسب با محوریت شهداي عزیز، براي همراهان اموات است تا حضورشان در آرامستان باعث تفکر در باب سفر آخرت و عبرت گیري
باشد . وي افزود: این تغییر رویکرد آغاز شده است و اکنون درحال تدوین برنامه و تغییر ساختار هستیم و در این راستا معاونت

 
فرهنگی آرامستان ها را تقویت خواهیم کرد. 

شهردار مشهد ادامه داد: امیدواریم ظرف یکی دو ماه آینده با انجام اقدامات فرهنگی مناسب در آرامستان بهشت رضا(ع) آن هم با
محوریت گلزار شهدا، شاهد فضایی معنوي در راستاي ارتقاي روحیه معنوي افرادي که براي انجام امور کفن و دفن، زیارت اهل قبور و

 
گلزار مطهر شهدا به این آرامستان مراجعه می کنند باشیم. 

 
شهردار مشهد همچنین در این بازدید، با طاهرین این آرامستان نیز دیدار و گفت وگو و از تلاش هاي آن ها قدردانی کرد. 

ارجائی در این گفت وگوي صمیمانه و رودررو دغدغه هاي این قشر زحمتکش را شنید و دستورات لازم براي رسیدگی به وضعیت

 
قرارداد و تعلق گرفتن رفاهیات به آن ها از ماه آینده را به مدیران مربوطه صادر کرد. 

 
سامان دهی گلزار شهدا ي بهشت رضا(ع) شایسته قدردانی است 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور نیز در حاشیه زیارت و غبار روبی قبور شهداي بهشت رضا(ع) گفت: از وظایف بنیاد شهید
مشارکت با سایر دستگاه ها در حوزه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است، که در بخش حفظ و ساماندهی گلزار مطهر شهدا با شهرداري

 
ها همکاري داریم و بابت سامان دهی قبور مطهر شهیدان در گلزار شهداي بهشت رضا(ع) از شهرداري مشهد تشکر می کنیم. 

امیرحسین قاضی زاده هاشمی همچنین با حضور در شوراي مدیران بنیاد شهید در مشهد گفت: براي تحول در بنیاد شهید برنامه اي

 
ده ساله از سال آینده اجرایی می شود. 

وي افزود: کار جدي ما در این مجموعه از ابتداي سال آینده آغاز می شود و امسال و قبل از هرچیز باید تکلیف حمایت از بنیاد توسط

 
دولت و مجلس و سایر دستگاه هاي مسئول مشخص شود، زیرا واقعا نیاز به حمایت جدي داریم. 



 
کار در بنیاد شهید بدون هرگونه ابهام باشد 

قاضی زاده هاشمی با اشاره به لزوم بازخوانی دوباره مأموریت بنیاد شهید افزود: این سازمان به قدري مقدس است که مباح در آن
حرام و مستحب در آن واجب خواهد شد. کار نامطلوب در بنیاد شهید حرام است و نباید هیچ ابهام، نقطه تاریک و اتفاق نامبارکی در

 
عناصر این سازمان، به ویژه در مؤسسات اقتصادي رخ بدهد تا مبادا غباري بر لباس ایثار و شهادت بنشیند. 

وي گفت: متأسفانه بسیاري از نهادهاي انقلابی در نظام بوروکراتیک حل شده اند و به جاي اینکه آن سازمان ها را انقلابی کنند و
فرهنگ خودشان را به آن ها تحمیل کنند، کاملا برعکس شده و روحیه انقلابی افراد شاغل در آن نهادها مثل کارمندان عادي شده

 
است. 

 
سالمندي مسئله روز بنیاد شهید است 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران کشور با تأکید بر تغییر نیازهاي جامعه شاهد و ایثارگر کشور افزود: اکنون سالمندي مسئله روز

 
بنیاد است، زیرا بروز سالمندي به دلیل شرایط خاص ایثارگران 20 سال زودتر از کل کشور رخ می دهد. 

 
ابهام در اموال بنیاد شهید 

وي همچنین در گفت و گو با ایرنا گفت: متاسفانه هیچ اطلاعات شفافی از میزان دارایی و اموال متعلق به بنیاد شهید وجود ندارد و

 
این حرف عجیبی است. 

قاضی زاده هاشمی افزود: البته برخی شرکت هاي بورسی اسناد حسابرسی شده دارند، اما باید توجه داشت مجموع دارایی هاي متعلق
به خانواده شاهد و ایثارگر شامل اموال متعلق به بنیاد و اموال خانواده شهدا در قالب سهام در برخی شرکت ها می شود و اینکه

 
مجموع این اموال چقدر است مشخص نیست. 

وي گفت: علت این اطلاع نداشتن از دارایی هاي بنیاد نیز این است که بخش اقتصادي در بنیاد متمرکز نبوده و شرکت هاي مختلف
به صورت مستقل فعالیت داشته اند، لذا در شروع کار لازم است سازماندهی نهادي در بنیاد انجام شود.



نقش بازارهاي محلی در توسعه اقتصاد شهر

منبع: روزنامه شهرآراشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/06/27

شرایط اقتصادي، یک مفهوم مهم و اثرگذار بر چگونگی کیفیت زندگی افراد است و یکی از راه هاي توسعه این مفهوم، ایجاد
بازارهاي محلی به خصوص در دوران کرونایی است. ایده اي که شاید از اواخر سال1398 بیشتر سرپرستان خانوار، به آن روي آورده اند.
در سال هاي98 و 99، قرنطینه هاي طولانی مدت، کاهش و قطع ورود گردشگر به مشهد و حمایت هاي مالی نه چندان مفید دولت
دوازدهم از جامعه، منجر به آسیب هاي شدید اقتصادي بر خانوار ها شد. یکی از اثرات منفی همه گیري کرونا از اوایل سال1399 ایجاد
شرایط سخت اقتصادي، تعطیلی کسب وکارها و درپی آن کاهش میزان درآمد خانوارها بود، به گونه اي که طبق برآوردها، به نقل از علی
رسولیان، معاون وقت هماهنگی اقتصادي و بین الملل استانداري خراسان رضوي، از تابستان98 تا تابستان99، از میزان شاغلان حداقل

 
50هزار نفر کاسته شده است. 

در این میان بازارهاي محلی، فضاهایی سنتی هستند که می توانند مناسب ترین مکان براي فروش محصولات و تولیدات بومی یک
منطقه یا محله باشند؛ باتوجه به اینکه امروز افراد زیادي به عنوان خریدار و فروشنده با این جنس بازارها در ارتباط هستند، تقویت یا
تضعیف آن ها بر قشر وسیعی از جامعه اثر می گذارد. روند اثرگذاري این جنس بازارها بر اقتصاد یک محله، مانند یک چرخه عمل می 
کند و از نقطه نیازسنجی شروع می شود و سپس به بررسی نیاز محله و پس از آن تزریق سرمایه به پروژه، اشتغال زایی، تولید،

 
تبلیغات، فروش، کسب درآمد و مجددا تزریق سرمایه بیشتر به پروژه می انجامد. 

توجه به بازارها یا بازارچه هاي محلی در مناطق مشهد علاوه بر اثرگذاري بر گسترش چرخه اقتصادي و توسعه اقتصادمقاومتی، منجر به
حضورپذیري، برقراري تعاملات اجتماعی، سرزندگی، پویایی و دعوت کنندگی می شود که امروزه به علت حضور ویروس کرونا، کمتر
شاهد آن ها در شهرمان هستیم. برگزاري چندشنبه بازار ها در شهر و علاوه بر توسعه گردش مالی خانوار ها، منجر به حمایت از
محصولات دست ساز، خانگی و اقتصاد محلی می شود. نکته داراي اهمیت درمورد چندشنبه بازارها، نحوه برگزاري این بازارهاي محلی
است. از اساسی ترین اصولی که باید به آن توجه کرد، تخصیص مکانی مناسب در فضاي آزاد براي رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی، در
این روزهاي کرونایی است. موقعیت جغرافیایی مناسب، دسترسی راحت، دارا بودن پارکینگ و دارا بودن امکانات بهداشتی و رفاهی از

حداقل هایی است که باید قبل از برپایی این بازارها به آن توجه شود.



پزشکیان: با لجبازي نمی توان مملکت را اداره کرد

منبع: فراروشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/06/27

رفتار دوگانه مجلس با مسئله توافق میان تهران و آژانس و بلاتکلیفی بهارستان نشینان در اجراي قانون اقدام راهبردي که مانع

 
مهمی در به نتیجه رسیدن مذاکرات وین بود، در هفته گذشته به بحثی پرچالش تبدیل شد. 

به گزارش شرق؛ بهارستان نشینانی که در واکنش به توافق سه ماهه دولت دوازدهم با آژانس اتمی با اعتراض گسترده خواستار ابطال
توافق شدند، در برابر توافق دولت سیزدهم سکوت اختیار کرده اند. در اسفند سال گذشته نمایندگان مجلس شوراي اسلامی با ارسال
گزارشی در رابطه با تخلف دولت در اجراي «اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران» به قوه قضائیه شکایت

 
کردند و خواستار ابطال توافق شدند. 

در متن گزارش کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس که به تصویب مجلس رسید، توافق و بیانیه مشترك آژانس بین

 
المللی انرژي اتمی و سازمان انرژي اتمی، «نقض صریح قانون اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران است». 

همچنین در بخش دیگري از متن گزارش کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس آمده بود: «آقاي رئیس جمهور و کلیه
ناقضین و مستنکفین را با قید فوریت به قوه قضائیه معرفی تا وفق قانون مذکور قوه قضائیه نیز خارج از نوبت و تشریفات مرسوم آن را

 
مورد رسیدگی فوري قرار دهد». 

در توافق اخیر خبري از این نوع بیانیه ها نبود؛ هرچند با توجه به اهمیت توافق و تلاش براي رفع تحریم و ممانعت از صدور قطع نامه

 
جدید علیه ایران، همراهی با دولت فارغ از جناح سیاسی اهمیت بسیار دارد. 

این رفتار دوگانه نمایندگان مجلس سبب ورود خسارات اقتصادي فراوان به مردم شده و کشور را در شرایط سختی قرار داده و نشان از

 
ارجحیت منافع حزبی بر منافع ملی داشته است. 

با لجبازي با دنیا نمی توان مملکت را اداره کرد در همین رابطه مسعود پزشکیان، نماینده تبریز در مجلس، در رابطه با سرنوشت قانون
اقدام راهبردي مجلس پس از توافق میان تهران و آژانس بیان کرد: شوراي امنیت باید تصمیم نهایی و کلان را بر اساس مصلحت
مملکت اخذ کند؛ با لجبازي با دنیا نمی توان مملکت اداره کرد. وقتی در سطح کلان نظام به تفاهم برسند، نمایندگان هم از قانون

 
خود کوتاه خواهند آمد. 

او در ادامه گفت: در دولت روحانی عده اي نمی خواستند رقیب شان به مصالحه برسد، اکنون موافق اند و درصدد مصالحه برآمدند.
خیلی خوب است این کار را انجام دهند، ولی حتما انجام دهند. باید کاري کرد تا مشکلات ارتباطی، اقتصادي و گفتگو با دنیا را حل

 
کنیم وگرنه اوضاع مملکت روزبه روز بدتر خواهد شد. 

باید با دنیا، منطقه و خودمان مسائل را حل کنیم ما با خودمان هم مشکل داریم. نمی شود با همه دعوا کنیم و بعد بگوییم مشکل
اشتغال را چگونه می توان حل کرد، نمی شود سرمایه گذار داخلی را فراري داد و بعد بگوییم چگونه می توان سرمایه گذار جذب کرد؛



 
تناقض دارد، شدنی نیست. 

آژانس انرژي اتمی نمی تواند از این قانون تخطی کند شهریار حیدري، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز
درباره «توافق صورت گرفته بین ایران و آژانس بین المللی انرژي اتمی» گفت: طرح اقدام راهبردي یک قانون مصوب شده از سوي
مجلس است و آژانس انرژي اتمی نمی تواند از این قانون تخطی کند. این طرح طی انتظارات مردم، از دولت و حاکمیت به تصویب
رسیده است و با برنامه و طبق چارچوب به سازمان ملل و آژانس اعلام شد که جمهوري اسلامی چنین طرحی دارد و بناست در قالب

 
آن فعالیت کند. 

او در ادامه گفت: هیچ کس نمی تواند از قانون اقدام راهبردي مجلس تخطی کند و اگر بخواهد خدشه اي به طرح اقدام راهبردي وارد
شود، قطعا زیر سؤال خواهد رفت و مجلس واکنش شدید نشان خواهد داد، کسی نمی تواند و نباید خارج از طرح اقدام راهبردي
کوچک ترین اقدامی انجام دهد و اگر قرار باشد خلاف این طرح طبق نگاه حاکمیت تغییري ایجاد شود، حتما باید از طریق مجلس
شوراي اسلامی صورت بگیرد. آقاي اسلامی نمی تواند قانون را تغییر دهد یا آن را دور بزند و خارج از اقدام راهبردي توافقی انجام

 
بدهد. 

شهریار حیدري بیان کرد: این طرح در راستاي احقاق حقوق ملت ایران و تغییر براي لغو تحریم ها است. طبق فرموده رهبري اول و
آخر فلسفه برجام این است که تحریم ها لغو شود این کل فلسفه برجام و مذاکرات برجامی است. طرح اقدام راهبردي در چارچوب

 
نظرات حضرت آقا، حاکمیت و مردم تهیه شده و چارچوب دارد. 

اساسا شرایطی را براي سازمان اتمی مشخص کردیم که در یکی از بند ها گفته شده اگر تخطی صورت بگیرد حتما این تخلف و
تخطی به مراجع قضائی اعلام می شود و آقاي اسلامی اگر خلاف آن چارچوب، طرح و برنامه قانون اقدام راهبردي عملی انجام دهد
حتما از سوي مجلس شوراي اسلامی واکنش شدید به دنبال دارد و طبق بند 9 اقدام راهبردي به مراجع قضائی معرفی خواهد شد؛
بنابراین باید فقط و فقط در چارچوب قانون اقدام راهبردي صحبت و توافق و مذاکره انجام شود، اگر خارج از آن اقدامی انجام شود

 
منتظر پیامد و عواقب آن باشند و پیامدش هم اول براي خود رئیس سازمان انرژي اتمی کشورمان لحاظ خواهد شد. 

او افزود: قانون اقدام راهبردي صرفا و صرفا در چارچوب قوانین و مقررات ظرفیت هاي بین المللی است. سازمان انرژي اتمی باید به
چارچوب قانون و مر قانون توجه و بند بند قانون اقدام راهبردي را اجرائی کند. تا زمانی که تحریم ها رفع نشود بازرس هاي آژانس

 
اتمی حق بازدید ندارند. اگر خلافی غیر از اقدام راهبردي انجام دهند به مراجع قضائی معرفی خواهند شد. 

 
توافق اخیر قانون اقدام راهبردي را نقض نکرده است 

پیش از این نیز سخنگوي کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفته بود در جلسه فوق العاده این کمیسیون رئیس
سازمان انرژي اتمی نمایندگان را متقاعد کرد که در توافقات صورت گرفته با آژانس بین المللی انرژي اتمی قانون اقدام راهبردي براي

 
لغو تحریم ها رعایت شده و چیزي خارج از قانون اتفاق نمی افتد. 

محمود عباس زاده مشکینی در توضیح جلسه فوق العاده کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس براي بررسی نتایج سفر
رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژي اتمی گفت: در این جلسه آقاي اسلامی، رئیس سازمان انرژي اتمی، گزارشی از سفر

 
گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژي اتمی، ارائه کرد و به سؤالات جدي نمایندگان پاسخ داده شد. 

او افزود: آقاي اسلامی این اطمینان را به نمایندگان داد که قانون اقدام راهبردي براي لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران



رعایت می شود و تمامی تصمیمات در این چارچوب خواهد بود. همچنین بیان شد مطالبات و انتظارات قانونی جمهوري اسلامی ایران

 
به آقاي گروسی منتقل شده و ایشان هم اخلاقا متعهد شد که این مطالبات را رعایت کند. 

وحید جلال زاده، رئیس کمیسیون امنیت ملی گفته است: پایه بحث هاي مجلس، قانون اقدام راهبردي براي لغو تحریم هاست.
نمایندگان قانونی جامع را تصویب کرده اند و فعالیت ها را متناسب با این قانون مورد نظارت قرار می دهند. مقام معظم رهبري این
قانون را خوب توصیف کردند. در کمیته تطبیقی که در شوراي عالی امنیت ملی تشکیل شد یکی از ملاك هاي بحث در پلتفرم جدید

 
مذاکرات برجامی، قانون اقدام راهبردي مجلس است. 

نماینده مردم ارومیه در مجلس شوراي اسلامی تأکید کرد: هرگونه مذاکره و توافق با آژانس بین المللی انرژي اتمی قطعا باید معطوف
به قانون راهبردي مجلس باشد، رئیس سازمان انرژي اتمی کشور به نمایندگان تعهد داد که این قانون را اجرا خواهد کرد و بخش فنی

 
و سیاسی قانون را با تکنیک و تاکتیک هایی که در مذاکرات به عمل می آید، دنبال می کند. 

با توجه به همراهی بهارستان با پاستور که می توانست در دولت قبل هم رخ دهد، می توان امید داشت شاهد رفع تحریم ها باشیم،
البته اگر اراده اي جدي براي رفع تحریم ها وجود داشته باشد؛ زیرا براي مردم فرقی نمی کند رفع تحریم ها به نام کدام دولت و جناح

سیاسی باشد و فقط نتیجه مثبت مذاکرات مردم را خشنود خواهد کرد.




